
میز خبر

واکنش تند سلیمی نمین به توئیت رسایی درباره تغییر رئیس اطلاعات سپاه
عباس ســلیمی نمین مدیر دفتر مطالعــات و تدوین تاریخ ایران به توئیت حمید رســایی 
درخصوص تغییر ریاست سازمان اطلاعات سپاه واکنش نشان داد و گفت: موضعگیری های 
متعدد آقای رسایی در گذشته، نشان می دهد که ایشان، جدای از مسائل شخصی که قصد 
ورود به آن را ندارم، فردی غیرمطلع در عرصه سیاسی است و درک ناصحیح از مسائل، در 
موضع گیری های او کاملًا مشهود است. به عقیده بنده این دو مورد اصلًا قابل مقایسه نیست 
و باید بار دیگر تاکید کنم که این شــکل موضع گیری ها کاملًا شخصی و تاسف بار بوده و 

همانطور که گفته شد، از سوی آقای رسایی مسبوق به سابقه بوده است. /تسنیم
آیت الله جنتی: بنده هم نگران گرانی ها هستم

دبیر شورای نگهبان: دلایل مشــکلات اقتصادی را به مردم بگویید و برنامه ها و اقداماتی 
که برای رفع مشکلات اقتصادی در دستورکار است را تبیین کنید، مردم باید بدانند که شما 
نسبت به ریشه مشکلات اقتصادی آگاهید و برای رفع آن تلاش می کنید. مردم ما نجیب و 
قانع هستند، ولی نگرانند و بنده هم نگران گرانی ها هستم و می دانم شما هم با مردم هم درد 
هستید؛ مردم اگر بدانند که تدابیر مسئولان حل کننده مشکلات است، آرامش پیدا می کنند 

و برای رفع مشکل به کمک دولت و مجلس می آیند. /خبرآنلاین
وزیر اطلاعات: تروریست های آلبانی نشین در امان نخواهند بود

حجت الاسلام خطیب تاکید کرد: تروریست های آلبانی نشین هیچ گاه از آتش انتقام دوازده 
هزار شهید جنایات آن ها در امان نبوده و نخواهند بود. حجت الاسلام سید اسماعیل خطیب، 
وزیر اطلاعات به مناســبت ســالروز به شهادت رســاندن آیت الله بهشتی توسط گروهک 
منافقین، پیامی صادر و اعلام کرد: تروریست های آلبانی نشین هیچ گاه از آتش انتقام دوازده 

هزار شهید جنایات آن ها در امان نبوده و نخواهند بود.
روزنامه اصولگرا: مجموعه نظام از کارنامه طائب رضایت دارد

روزنامه اصولگرای جوان نوشت: حجت الاسلام طائب نزدیک سیزده سال ریاست سازمان 
اطلاعات ســپاه را بر عهده داشت و این میزان امتداد مسئولیت یک فرد در رأس یک نهاد 
اطلاعاتی پس از انقلاب تقریباً بی سابقه است. همین استمرار حاکی از رضایتمندی مجموعه 

نظام از کارنامه اوست.
نماینده مجلس: نگران هستیم مافیا در این ماجرای واردات خودرو نفوذ کرده باشد

جلیل رشــیدی کوچی نماینده مرودشت در مجلس شورای  در تشریح آخرین اخبار تدوین 
آیین نامه اجرایی واردات خودرو، اظهار کرد: طبق آخرین اخباری که به بنده رسیده، آیین نامه 
اجرایی واردات خودرو در وزارت صنعت، معدن و تجارت تدوین شده و در نوبت تصویب در 
هیات دولت است. وی با بیان اینکه این آیین نامه در ۱۰ بند تدوین شده است، افزود: طبق 
اخباری که بنده دارم شــرط سقف دلاری برداشته شده و قرار است واردات خودرو با تعرفه 
انجام شود. نماینده مرودشت در مجلس اظهار کرد: نظر نمایندگان مجلس هم این بود که 
واردات خودرو بدون ســقف باشد و از طریق تعرفه کنترل شود. رشیدی با بیان اینکه با این 
روش خودرو هــای ارزان قیمت و اقتصادی با تعرفــه کمتر و خودرو های با قیمت بالا باید 
تعرفه بیشتری بپردازند، ادامه داد: نظر ما این بود که خودرو های با حجم موتور پایین و کم 
مصرف یعنی خودرو های اقتصادی کمتر از ۱۰ هزار دلار بین ۵ الی ۱۰ درصد و خودرو های 
۴۰ یا ۵۰ دلاری با تعرفه ۹۵ تا ۱۰۰ درصد تعرفه بپردازند. وی بیان کرد: قرار اســت بنده 
جلســه ای با آقای فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت داشته باشم و درباره آیین نامه 
تدیون شده برای واردات خودرو بحث و تبادل نظر شود. عضو کمیسیون شورا های مجلس 
در پایان ضمن انتقاد از تاخیر ۳ ماهه در تدوین آیین نامه واردات خودرو، گفت: تاخیر در تدوین 
آیین نامه ای که همه موارد آن مشخص است جای نگرانی دارد؛ ما نگران هستیم که خدایی 

نکرده مافیا در این مورد نفوذ کرده باشد.
مهران احمدی: در دو سال آینده کَلک سینما کنده است

مهران احمدی در اکران مردمی »روز ششــم« گفت: این روز ها اوضاع ســینما مانند سایر 
بخش ها خوب نیســت و به نظر می رسد با این وضعیت در دوسال آینده کلک سینما کنده 
است و ما باید به دنیال کار دیگری برویم. من اتفاقا آشپز خوبی هستم و شاید بتوانم در آینده 
به جای فعالیت در سینما آشپزی کنم، اما همچنان امیدوارم که اوضاع سینما بهتر از این بشود 

و تماشاگران از دیدن فیلم لذت ببرند. /سینمادیلی
پاسخ همتی به عضو هیات رئیسه مجلس: واقعا وای به حال شما

عبدالناصر همتی در توییتی با تکذیب مجدد مطالب منتشرشده از قول او در خصوص چاپ 
پول در دولت روحانی، پاسخ یک عضو هیات رئیسه مجلس را داد. حجت الاسلام علیرضا 

سلیمی، عضو هیات رئیسه مجلس در توییتی نوشته بود: »همتی: در دوران روحانی ۲۰۰هزار 
میلیارد تومان پول بدون پشتوانه چاپ کردیم! آقای همتی! آیا می دانید با این کار چه آتشی 
به جان اقتصاد کشور تا سال ها انداختید یا نه؟! اگر میدانستید که وای به حال شما و ما، اگر 
نمیدانســتید وای به حال ما جناب!« همتی هم در پاســخ به این توییت نوشته است: وای 
به حال شــما که بر اساس یک مطلب جعلی و یک نمایشنامه دروغین این چنین قضاوت 

می کنید.
انتقاد تند نماینده مجلس به دولت: شجاع باشید و عواقب تصمیمات نسنجیده تان را بر 

عهده بگیرید
احمــد نادری، نماینده مجلس در توییتی انتقادات تندی را به دولت مطرح کرد و در توییتی 
نوشت: »جناب میرکاظمی فرموده اند: بخشی از گرانی ها ناشی از حذف ارز ترجیحی است 
که مصوبه مجلس اســت. گویا فراموش کرده اند که حذف ارز ترجیحی اصرار دولت بود و 
ما مخالف بودیم. اگر یادشان رفته، می توانم صحبت های عزیزان در مجلس را پخش کنم. 

شجاع باشید و عواقب تصمیمات نسنجیده تان را بر عهده بگیرید.«
واکنش زنگنه به شایعه دستگیری دخترش به اتهام جاسوسی

وزیر نفت دولت روحانی شایعه دستگیری دخترش به اتهام جاسوسی را تکذیب کرد. بیژن 
نامدار زنگنه در توئیتی نوشت: پیرو نشر خبری دروغ مبنی بر دستگیری دختر اینجانب به نام 
ماندانا زنگنه به عنوان جاسوس، باید به اطلاع افکار عمومی برساند که اینجانب دختری با 
این نام و مشخصات ندارم. این گونه افترا ها متاسفانه عمدتا از سوی کسانی وارد می شود که 

مورد تعقیب کیفری قرار نمی گیرند تا عبرت سایرین شود.

توئیت »بورل« درباره دیدار مهمش با امیرعبداللهیان
مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا، هدف اصلی ســفرش به تهران را دادن شتاب به 
مذاکرات و بازگرداندن برجام به مسیر اصلی آن اعلام کرد. »جوزپ بورل« مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا در رشته توییتی اعلام کرد هدف اصلی سفرش به تهران »دادن شتاب 

جدید به مذاکرات و بازگرداندن توافق هسته ای برجام به مسیر اصلی آن« است.
وی در ادامه اعلام کرد: »در دیدار با حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه ایران بر سر 
ازســرگیری مذاکرات ایران و آمریکا در روز های آینده با تسهیل تیم من برای حل آخرین 
مسائل باقیمانده توافق کردیم«. مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا افزود: روابط دوجانبه 
ما پتانسیل بسیار زیادی دارد، اما بدون برجام کارآمد، نمی توانیم روابط خود را به طور کامل 
توسعه دهیم. بورل همچنین اعلام کرد در دیدارش با وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران در 
تهران، مساله شهروندان اروپایی بازداشتی در ایران را مطرح کرد و خواستار آزادی آن ها شد.

تهدید پیامکی وزیر صمت برای انتصاب مدیر شرکت معدنی چادرملو
فارس نوشــت: دو نماینده مجلس که از طراحان و پشت صحنه های استیضاح وزیر صمت 
هســتند، پس از فشــار های متعدد در آخرین بار در قالب پیامکی تهدید آمیز، اتمام حجت 
کرده اند که باید گزینه آن ها در شرکت صنعتی و معدنی چادرملو به عنوان مدیر منصوب شود. 
معدن چادرملو در طول یک سال گردش مالی سنگینی دارد و وقتی نماینده ای مطالبه انتصاب 
مدیــران خود را در چنین بنگاه اقتصادی بزرگی دارد، قطعا اهداف خاص مالی را هم دنبال 
می کند. این در حالی است که رهبر انقلاب بارها، از جمله در دیدار اخیر نمایندگان مجلس، 
نسبت به دخالت نمایندگان در انتصابات دستگاه های اجرایی تذکر داده بودند. به زودی اسامی 
نمایندگانی که در حال اعمال فشار برای مهره چینی در دستگاه های اجرایی هستند، پس از 

بررسی های بیشتر و گزارش به مراجع ذی صلاح منتشر خواهد شد.
چک های برگشتی چند هزار فقره شد؟

آمار بانک مرکزی درباره چک های برگشتی در اردیبهشت ماه سال جاری نشان می دهد که 
در این ماه، حدود ۶۱۳ هزار فقره چک برگشت خورده که از نظر تعداد و مبلغ معادل ۲۹.۹ و 

۶۵.۳ درصد افزایش داشته است.
منوچهر منطقی: ادبیات خودروسازی ایران برای ۲۵ سال پیش است

منوچهر منطقی معاون صنایع حمل و نقــل وزیر صمت گفت: اولین بحث در هم افزایی، 
هم افزایی در پلت فرم هاست. در حال حاضر خودرو های متعدد با تیراژ کم و خدمات پس از 
فروش غیرقابل قبول داریم. هم اکنون ما ۴ پلت فرم با ارزش داریم. ادبیات خودروسازی ایران 
برای ۲۵ سال پیش است، در حالی که باید خودروی باارزش و قیمت مناسب عرضه شود که 
در این خصوص خودروسازان دو محصول برقی و بنزینی عرضه خواهند کرد.  در جایی هم 

که نتوانیم بازار را با خودروی داخلی تأمین کنیم واردات را انجام خواهیم داد.
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محمد حسن صحراگرد با اشاره به اینکه در سطح شهر 
بجنورد ســاختمان های قدیمی زیــادی وجود دارد که 
مســائل ایمنی در آنها پیش بینی نشــده است، گفت: 
بســیاری از قسمت ها در شــهر، چینش ها و کاربری 
ها اشــتباه است و بار حریق خطرات زیادی را به همراه 

خواهد داشت.
محمد حسن صحراگرد، مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شــهرداری بجنورد در رابطه با مسائل 
ایمنی واحدهای تجاری اظهار داشــت: متاسفانه بخش 
زیادی از صاحبان واحدهای تجاری و مغازه ها در رابطه 

با اقدامات اولیه حریق اطلاعات مورد نیاز را ندارند.
وی با اشاره به اینکه در اکثر مغازه ها کسبه ها کپسول 
آتش نشانی نصب شــده دارند، ادامه داد: این در حالی 
اســت که خیلی از آنها نســبت به طریقه استفاده از آن 
آگاهی ندارند که در مواقع بحران و حوادث تا رســیدن 
نیروهــای امدادی به محل حادثه امــور اولیه را انجام 

دهند.
صحراگرد با بیان اینکه در زمســتان گذشــته نامه ای 
به اصناف بجنورد جهت درخواســت ارائه آموزش های 
اولیه در مواقع حوادث زده شــد، گفت: گفتنی است که 
هماهنگی اصناف برای ارائه آموزش توســط نیروهای 
آتش نشــانی، متعلق به این مجموعه نیســت، براین 
اســاس اعلام شــد که صاحبان واحدهای تجاری در 
بجنورد به صــورت جداگانه در محل های مختلف گرد 
هم بیایند، تا کارشــناس آتش نشانی به صورت رایگان 
آمــوزش های اولیه مقابله با حوادث و حریق را ر اختیار 

آنها بگذارند.
وی خاطرنشــان کرد: علاوه بر این بــه تمام ادارات و 
دستگاه ها نیز برای ارائه آموزش های امدادی در مواقع 
بحران، نامه زده شــده و ســازمان آتش نشانی بجنورد 
اعــلام آمادگی کرده و رونوشــت نامه برای دســتگاه 
قضای استان نیز ارسال شد، اما متاسفانه خیلی استقبال 
خاصی در این زمینه از ســمت اصناف و دستگاه های 

دولتی نشد.
صحراگــرد گفت: نکته قابل توجه این اســت که برای 
داشتن شهر ایمن، باید ایمنی ساختمان های مسکونی، 
تجاری، دولتی مدنظر باشد، با حضور کارشناسان آتش 
نشانی و بازرسی از مکان قطعا ایراداتی وجود دارد که با 
یک پیشگیری کوچک می توان از یک حادثه و بحران 

بزرگ جلوگیری کرد.
وی افزود: دو هفته گذشــته جلسه ای برگزار شد که در 
نتیجه این جلســه محقق شــد تا در بازرسی ها علاوه 
بر تیم آتش نشــانی، شــهرداری، نظام مهندسی، راه و 
شهرســازی، نظام مهندســی حضور پیــدا کنند و هر 
مجموعه در حیطه کاری اش نظر دهد، بازرســی ها به 
صورت تیمی انجام شــود و بازدید مکان های پرخطر 

انجام شود.
این مقام مســئول با بیان اینکه بازرســی مکان های 
عمومی در دســت اقدام اســت، گفت: براین اساس در 
سال جاری 7۰ اخطار کتبی از سازمان اتش نشانی برای 
مکان های پر خطر بجنورد و رونوشــت آن به دادستان 

ارسال شده است.
 

برقمشترکانبدمصرفدرخراسان
شمالیقطعشد

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت برق خراسان شمالی 
از قطع مشترکان بد مصرف در این استان خبر داد.

محمد صدقی اظهار کرد: به بانک ها و ســازمان های 
دولتی اعلام شــده بود در صورتیکه میزان مصرف برق 
خود را در ســاعت کاری نســبت به سال گذشته تا ۳۰ 
درصــد و در ســاعت غیر اداری تــا ۶۰ درصد کاهش 

ندهند، برق آن ها قطع می شود.
وی گفت: با بررســی های صورت گرفته در شهرستان 
ها به تعدادی از ادارات و بانک ها اخطارهای لازم داده 
شــد اما با عدم توجه آن ها به اخطارهای داده  شــده، 

برق آن ها قطع شد.
صدقــی افزود: تاکنون بــرق ۳ بانک و ۲ اداره به علت 
عدم توجه به میزان مصرف قطع شــد کــه با رعایت 

دوباره آن ها، برق متصل شد.
وی با اشاره به اینکه میزان سهمیه برق اختصاصی طی 
روز  گذشته به اســتان ۲۲۰ مگاوات بوده است، ادامه 
داد: اما میزان مصرف برق به اندازه ۲۵۶ مگاوات رسید.

روستاییانمنتظرگوشهچشمسازمان
برنامههستند

بــا گذشــت ۱۰ روز از خبر موافقت ســازمان برنامه و 
بودجه با پرداخت تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی ساخت 
مسکن روســتایی، هنوز این موضوع شکل اجرایی به 
خود نگرفته و این در حالی است که حدود نیمی از فصل 

گرما و مناسب ساخت و ساز به پایان رسید.
۱۰ روز قبل بود که اکبر نیکزاد ـ رییس بنیاد مسکن به 
ایسنا خبر داد به دنبال ایجاد وقفه در نوسازی واحدهای 
روســتایی، رییس جمهور به مسئولان سازمان برنامه و 
بودجه دستور داد نســبت به پرداخت وام ۲۰۰ میلیون 
تومانی ساخت مســکن روستایی اقدام کند که سازمان 

برنامه هم موافقت کرده است.
این موافقت ضمنی پس از پی گیری های مکرر رسانه ای 
و مســئولان بنیــاد مســکن صورت گرفــت. آن طور 
کــه نیکزاد گفت احتمالا تا پایــان هفته آخر خردادماه 
دستورالعمل پرداخت این وام به بانک ها ابلاغ می شود. 
اما بررســی ها از بنیاد مسکن نشــان می دهد هنوز این 

موضوع محقق نشده است.
حــدود هفت مــاه از مصوبــه ۲۵ آبان ســال ۱۴۰۰ 
درخصوص وام ۲۰۰ میلیون تومانی ســاخت مســکن 
روستایی با نرخ ســود ۵ درصد می گذرد. گفته می شود 
مشکل اصلی پرداخت این تسهیلات، مابه التفاوت نرخ 
سود آن اســت. تسهیلات مسکن روســتایی ۵ درصد 
اســت که دولت باید مابه التفاوت آن تا رقم ۱۸ درصد 
را تضمیــن کند. این مبلغ حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان 

می شود که تامین آن در شرایط فعلی دشوار است.
با این حــال برخی روســتاییان در تماس های مکرر با 
رســانه ها از افزایش قیمت نهاده های ســاختمانی ابراز 
نگرانــی می کننــد. در حال حاضر وام روســتایی ۱۰۰ 
میلیون تومان اســت که به گفته روستاییان، رقم قابل 
توجهی از هزینه های ســاخت را پوشش نمی دهد. حتی 
بنا به اذعان مســئولان بنیاد مســکن وام ۲۰۰ میلیون 
تومانــی هم حدود ۵۰ درصد هزینه های ســاخت را در 

برمی گیرد.
تعلل در پرداخت تســهیلات ۲۰۰ میلیــون تومانی در 
حالــی اتفاق افتاده کــه نرخ تورم ســالیانه نهاده های 
ساختمانی بر اساس اعلام مرکز آمار در زمستان گذشته 
به ۵۵ درصد رســیده اســت. هم چنین سه ماه از فصل 
مناســب ساخت و ساز به پایان رســیده و اگر تابستان 
هم تمام شود در بسیاری از مناطق کشور انجام ساخت 
و ســاز امکان پذیر نیست. در شــرایط فعلی روستاییان 
حدود ســه ماه زمان دارند تا واحدهای خود را به مرحله 
فونداسیون و اسکلت برسانند که با اوضاع کنونی بعید به 

نظر می رسد وام به موقع به دست آنها برسد.

درگفتگوبامهرمطرحشد؛

سیاستناکارآمدوزارتجهاد
کشاورزیدرحوزهنهادههایدامی

نماینده بجنورد در مجلس بــا انتقاد از عملکرد وزارت 
جهاد کشــاورزی در کنترل قیمــت نهاده های دامی، 
گفت: تورم ایــن حوزه تولیدکننده و مصرف کننده را با 

مشکلات متعددی رو به رو کرده است.
ســید محمد پاکمهر  با انتقاد نسبت به عملکرد وزارت 
جهاد کشاورزی در حوزه نهاده های دامی اظهار داشت: 
عملکرد این وزارت خانه به عنوان نهاد خدمت رسان و 
تســهیل گر در حوزه تولید و تضمیــن امنیت غذایی در 

شرایط فعلی دنیا به هیچ عنوان پذیرفته نیست.
راز  بجنورد، مانه و ســملقان،  مــردم  نماینــده 
و جرگلان، گرمه و جاجرم در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: تورم لجام گســیخته قیمت نهاده های دام 
قشــر تولید کننده و مصرف کننده را دچار مشــکلات 
فزاینده کرده اســت.نایب رئیس کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی خاطر نشان کرد: با ادامه 
رونــد فعلی مجموعه وزارت جهاد کشــاورزی در حوزه 
نهاده های دام، خســارت های جبران ناپذیری به ذخایر 

باارزش ژنتیکی کشور وارد خواهد شد.
وی در انتها گفت: راهکار رهایی از شــرایط نامناسب کنونی 
نیازمند یک برنامه مدون و منسجم است که متأسفانه از توان 
مجموعه مدیرتی وزارت جهاد کشاورزی خارج است و از جایگاه 
نمایندگی مردم به جد پیگیر رفع این سومدیریت ها با عطف به 

اختیارات قانونی خواهیم بود.

بیشاز۶هزارواحدخونبهار
امسالدرخراسانشمالیاهداشد

دکتر هادی نوری اظهار داشــت: در این بازه زمانی  در 
مجمــوع هفت هزار و ۵7۳ نفر بــرای اهدای خون به 
مراکــز خونگیری اســتان مراجعه کردند کــه از این 

تعداد ۴۴۶ نفر زن و بقیه مرد بودند.
وی با بیان اینکه هزار و ۴۵۴ برای نخســتین بار برای 
اهدای خون به مراکــز خونگیری مراجعه کردند گفت: 
همچنین تعداد افرادی که به صورت مستمر خون اهدا 

کردند، سه هزار و ۱۰۰ نفر بود.
وی افزود: همچنین مردم این اســتان در مدت مشابه 
ســال گذشــته چهار هزار و 7۳۵ واحد خون به مراکز 

درمانی و بیماران نیازمند اهدا کردند.
سرپرســت اداره کل انتقال خون خراســان شمالی گفت: 
برای اهدای خون ابتدا شرایط مراجعه کنندگان برای مستعد 
بودن اهدا سنجیده می شود و در صورت مستعد بودن فرد، 
خونگیری خواهد شد.نوری گفت: در صورتی که داوطلبی 
فاقد یکی از شــرایط اهدای خون باشد برای اهدای خون 
پذیرفته نمی شــود و به اصطلاح معاف می شود.وی افزود: 
اهداکنندگان خون باید مد نظر داشــته باشــند که مدت 

نگهداری خون و به خصوص پلاکت، محدود است.

خبر خبر

اتفاقیه / باقریان : در شــرایطي که قیمت بسیاري از 
کالاها در جامعه رو به افزایش است، قیمت خانه آخرت 
نیز جاي تأمل دارد، حتما گذر شما این روزها به معصوم 
زاده بجنورد افتاده اســت قبوری متصل به هم و پنج 
طبقه اما به دلایل مختلف  از قیمت آن اطلاعی نداشته 
اید و این موضوع  مساله ای نیست که صاحبان عزا به 
گلایه بنشینند اما اگر خصوصی وتنهایی با آنها صحبت 
کنید متوجه می شــوید خرید قبر در قســمت پایین 
معصوم زاده هر قبری ۲۰ مییلیون تومان که با احتساب 
۵ قبر می شود ۱۰۰ میلیون تومان  و در قسمت بالاتر 
قبر های دو طبقه و ســه طبقه هر قبری ۶۰ میلیون 
تومان این در حالیست که سال قبل یعنی سال ۱۴۰۰ 
قیمت هر قبر  نصف این مبلغ بود  این در حالیست که 
اگر چه در محله معصومزاده شاید با فاصله ای کمتر از 
۵۰ متر از این قبور  خانه ها و زمین هایی با قیمت حول 

و حوش ۵ میلیون تومان بتوانید بخرید .
در زمان هــاي بســیار دور،وقتــي کســي بــه دیار 
باقــي مي شــتافت، خانواده اش دغدغــه خرید قبر و 
هزینــه آن را نداشــتند و جنــازه را بــه قبرســتاني 

بــراي دفــن مي ســپردند،خانه آخرتي کــه معمولًا 
 بــدون هزینه یــا با هزینــه اندکي فراهم مي شــد.

به مرور با افزایش قیمت کالاها و بهاي خدمات، قیمت 
قبر و هزینه هاي برگزاري مراســم ختم نیز به صورت 

نجومي رو به افزایش گذاشت.

این مسائل در کنار توجه مردم به امامزادگان  از جمله  
مرقد مطهر امامزاده سیدعباس بن موسي بن جعفر )ع( 
و اعتقادات مذهبي مردم باعث شــده است که بیشتر 
آن ها به هر قیمتي که شده است، هزینه بالاي خرید 

قبر در آرامستان معصوم زاده را متقبل شوند.

خانه آخرت ۲ طبقه؛ 1۲0 میلیون تومان
با یک حســاب سرانگشتي مي توان فهمید که قیمت 
یک قبر ۱/۵متري از قیمت مســکن در شهربجنورد  
نیز بالاتر اســت،به گونه اي که با همین میزان پولي 
که صرف خرید یک قبر ۰/۶در ۲ مي کنیم، مي توانیم 
ده متر آپارتمان در اطراف محله معصوم زاده بخریم 
و اگر به منطقه الغدیر سری بزنیم می توانیم ۱۵تا ۲۰ 
متر را خریداری نماییم یا در مناطق دیگر مثل گلستان 
شهر  با هزینه  یک قبر ۵ طبقه می توان  نصف یک 
آپارتمان در گلستان شــهر را خریداری نمود  . یکی 
از شهروندان که تمایلی به اعلام نام ندارد می گوید 
سال ۱۴۰۰ یک قبر در محل دفن یکی از وابستگان 
خریــداری نموده و هزینه آن را که ده میلیون تومان 
بود پرداخت کردم اما در ســال ۱۴۰۱ که وابستگانم 
را خواســتم دفن کنم از من مابه التفاوت ده میلیون 
تومانی در خواســت نمودند و به قیمت روز محاسبه 
کردند اگر مــلاک قیمت روز بود چــرا پس هزینه 
 آن را دریافت نمودند وچندین ســوال بی پاســخ که

 از گفتنش دریغ می کند .

افزایش100درصدیقیمتقبوردرمعصومزادهبجنورد

سال 7۹ اعضاي نخســتین دوره شوراي اسلامي 
شهر بجنورد قسمتي از دامنه هاي کوه »باباموسي« 
را که پشــت به پشت تفرجگاه معروف »باباامان« 
دارد، براي دفن اموات انتخاب کردند.دلیل انها برای 
اینکار اعلام مخالفت مرکز بهداشت دانشگاه علوم 

پزشکی بود .
اما ایــن انتخاب از همان ابتــدا با مخالفت هایي 
مواجه شــد و پس از ممنوع شدن دفن اموات در 
آرامســتان معصوم زاده مخالفت ها بیشتر نیز شد. 
پس از چندي، با دفن برخي از متوفیان درآرامستان 
معصوم زاده با وجــود اعلام قبلي ممنوعیت دفن 
اموات در این آرامســتان و مخالفت هاي مردمي 
بالاخره متولیان مجبور شدند قبرهاي جدیدي در 
محوطه معصوم زاده جانمایي کنند. هم اکنون نیز 

علاوه بر آرامستان جاوید، در آرامستان معصوم زاده 
نیز قبوري منتها با چند برابر قیمت قبور آرامستان 
جدید واگذار مي شود، با این وجود، بیشتر خانواده ها 
ترجیح مي دهند به هر شــکلي که هســت، این 
مبلغ را فراهم کنند تا اموات آن ها در آرامســتان 

معصوم زاده به خاک سپرده شود.
مشکلات زیرساختي گورستان جاوید

. هر چند در ابتداي جانمایي این قبرســتان مقرر 
بود راه دسترسي جدیدي براي آن احداث شود اما 
با گذشــت چند  سال هنوز مردم از جاده قدیم که 
حالا »معراج« نام گذاري شده است، براي عزیمت 
به این مکان اســتفاده مي کنند؛ جاده اي باریک 
با آســفالتي که سال هاست روکش نشده است و 
شاهد حجم بالاي تردد در آن به ویژه در روزهاي 

پنج شنبه و ایام خاص مذهبي است.
یکي از شهروندان حاضر در این گورستان به کمبود 
روشــنایي در این مکان و آسفالت نشدن برخي از 
معابر آن انتقــاد دارد و تصریح مي کند: در مواقع 
بارندگي باید با لباس هاي گلي به منزل بازگردیم. 
وی با اشــاره به چند ساختمان و مسجد نیمه کاره 
اشاره کرده و می گوید بنظرم شورا و شهرداری به 
افرادی که اینجا رفت وآمد میکنند اهمیت چندانی 
نمیدهد هر چند شــاید که به دلیــل دفن اموات 
کرونایی که توفیق اجباری داشتند اینجا دفن شوند 

ازاین پس شاهد خدمات بهتری در اینجا باشیم .
وي مي افزایــد: به علت دوري این مکان از مرکز 
شهر حتي بسیاري از رانندگان تاکسي هاي تلفني 
حاضر به مســافر آوردن به این منطقه نیستند یا 

کرایه هاي بالایي مي گیرنــد و از طرفي، هنگام 
بازگشــت به شهر دیگر همان وســیله نقلیه هم 
وجود ندارد و مدت ها باید منتظر بمانیم.وي ادامه 
مي دهد: با توجه به دوري بیش از حد این مکان از 
شهر، جرأت نمي کنم به تنهایي و با یک خودروي 

ناشناس به این محل رفت و آمد کنم.
بــا همه اینها کــه بیان شــد امیدواریم هیات 
امنــا یا متولیان اوقــاف در صورتی که قیمتی 
را مشــخص میکنند حداقل به شاخص های 
بانک مرکزی نگاهی داشــته باشند و به دلیل 
اعتقادات مردم و اجبار به تســریع دفن اموات 
که معمولا اعتراضی نمی شود خودشان را جای 
مردم مخصوصا قشر فقیر و متوسط گذاره و بر 

آلام آنان نیفزایند  .

عباسعلی گریوانی، معاون بهره برداری و توسعه آب 
شــرکت آب و فاضلاب خراسان شمالی اظهار کرد: 
تداوم کم بارشــی ها، خشکسالی ها همچنین عدم 
رعایــت الگوی مصرف و فقــدان مدیریت بهینه در 
مصرف آب از سوی مشترکان، تهدید و قطع آب  در 

ساعات اوج مصرف را جدی خواهد کرد.
گریوانی در ادامه با بیان اینکه در خراســان شمالی 
۹۳ درصد از مشترکان شرکت آب و فاضلاب استان، 
مشترکان خانگی هستند، عنوان کرد: در حال حاضر، 
در برخی از مناطق شهری استان سرانه مصرف آب 
شــرب به ازای هر فرد از مشترکان خانگی شهری 
در طول یک شــبانه روز۲۵۰ تا ۲۸۵ لیتر و در برخی 
دیگر از مناطق شــهری استان ســرانه مصرف آب 
شــرب به ازای هر فرد ۳۵۰ تا ۴۰۰ لیتر در شــبانه 

روز است.
وی افزود: این در حالی اســت که الگوی استاندارد 
سرانه مصرف هر فرد باید ۱۶۰ تا ۱۸۵ لیتر در شبانه 
روز باشــد که البته در کشــورهای توسعه یافته این 
ســرانه مصرف به ازای هر فرد ۱۴۰ لیتر در شــبانه 

روز است.
معــاون بهره برداری و توســعه آب شــرکت آب و 
فاضلاب خراســان شمالی عنوان کرد: به طور کلی، 
در حال حاضر ۶۰ درصد از مشترکان مناطق شهری 
شــرکت آب و فاضلاب استان زیرالگوی استاندارد ) 
زیر ۱۶۰ لیتر در شبانه روز به ازای هر فرد( از شبکه 
آبرسانی، آب شــرب مصرف می کنند و ۴۰ درصد 
دیگر از مشــترکان مناطق شــهری این شرکت نیز 
بیش از متوسط ســرانه مصرف کشوری، آب شرب 

استفاده می کنند.
جبران نیاز آب مشترکان پر مصرف با مازاد 

مشترکان مصرف بهینه
گریوانی تصریح کــرد: در حال حاضر مازاد مصرف 
آب ۴۰ درصد از مشترکان پر مصرف مناطق شهری 

با بهینه مصرف کردن ۶۰ درصد دیگر از مشــترکان 
شهری استان جبران می شود.

وی درباره سرانه مصرف مشترکان روستایی شرکت 
آب و فاضلاب خراســان شــمالی نیز اظهار کرد: با 
توجه به اینکه ســرانه مصرف آب مصوب در کشور 
برای هر فرد ساکن در مناطق روستایی ۱۱۴ تا ۱۱۵ 
لیتر در شــبانه روز اســت، با این وجود، در خراسان 
شمالی ۹۰ درصد از مشترکان روستایی بیش از این 

الگوی مصوب آب مصرف می کنند.
معــاون بهره برداری و توســعه آب شــرکت آب و 
فاضلاب خراسان شمالی افزود: میزان مصرف آب در 
مناطق روستایی در ماه های گرم سال حتی به حدود 
۴۰۰ لیتر آب به ازای هر فرد در شبانه روز می رسد.

وی تصریح کرد: در مناطق روســتایی، مشــترکان 
علاوه بر مصرف آب شــرب، آب در اختیار را برای 
آبیــاری باغچه های منازل و برای دام های خود نیز 

بهره برداری می کنند.
وی در پاسخ به این سوال که مشترکان با چه میزان 
از مصرف آب مشــمول اخطار و یــا قطعی آب می 

شــوند؟ اعلام کرد: الگوی وزارت نیرو برای اخطار 
و یــا صدور قطعی آب، حجم مصرف هر مشــترک 

خواهد کرد.
معــاون بهره برداری و توســعه آب شــرکت آب و 
فاضلاب خراسان شــمالی گفت: درصورتیکه حجم 
مصرف هر مشــترک آب در طــول یک دوره ۴۰ تا 
۴۵ روزه بیش از ۱۵ متر مکعب باشــد و این میزان 
مصرف ادامه دار بشود، مشــترک مشمول دریافت 
اخطار و درصورت عدم رعایت نیز مشــمول قطعی 

آب می شود.
وی خاطرنشان کرد: حجم مصرف مطلوب آب برای 
هر مشــترک در طول یک دوره ۴۰ روزه، هفت متر 
مکعب و حجم مصرف قابل قبول برای هر مشترک 
در طــول یک دوره ۴۰ روزه نیــز تا ۱۵ متر مکعب 

است.
قطع انشعاب 16۵ مشترک بد مصرف در استان 

گریوانی اعلام کرد: این شــرکت از بهمن ماه سال 
۱۴۰۰ تا اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ برای مشترکان پر 
مصرف مناطق شــهری استان سه هزار و 7۵۶ فقره 

اخطار کتبی ارســال کرده که از این تعداد، انشعاب 
۱۶۵ مشترک بد مصرف که الگوی مصرف را رعایت 

نمی کردند، قطع و جمع آوری شدند.
وی همچنیــن خاطرنشــان کرد: برای مشــترکان 
مناطق روستایی استان نیز درصورتیکه الگوی سرانه 
مصرف آب را رعایت نکنند ارســال اخطار و قطعی 

انشعاب آب را برای آنان اعمال خواهیم کرد.
معــاون بهره برداری و توســعه آب شــرکت آب و 
فاضلاب خراسان شمالی در بخش دیگری از سخن 
خود، به روســتاهای دارای تنش آبی در اســتان نیز 
اشــاره و اظهار کرد: در اســتان ۳۱۲ روستا به علل 
کم بارشی ها، شبکه فرسوده انتقال آب، ظرفیت کم 
مخازن ذخیره آب و عدم اتصال به تاسیسات و شبکه 
آبرسانی دچار تنش آبی بودند که طی چند سال اخیر 
با اقدامات عمرانی همچنین و حفاری چاه های آب، 

تنش آبی این مناطق به ۲۳۸ روستا کاهش یافت.
وی گفت: در حال حاضر به طور کلی برای ۱۳ هزار 
و ۵۰۰ نفر از روســتاییان خراسان شمالی با تانکرها 

آبرسانی انجام می شود.
در عین حــال، گریوانی اعلام کرد: به طور کلی، در 
حال حاضر برای رفع تنش آبی در مناطق روستایی 
استان، پروژه عمرانی آبرســانی روستایی در دست 

اجرا است.
وی گفت: در همین راستا، سال گذشته میان شرکت 
آب و فاضلاب استان با قرارگاه سازندگی امام حسن 
مجتبــی به منظور رفع تنش آبی مناطق روســتایی 
اســتان قرارداد اجرای چهار پروژه محرومیت زدایی 
با صرف ۵۵۰ میلیارد تومان اعتبار ملی، امضا و آغاز 

شد.
معــاون بهره برداری و توســعه آب شــرکت آب و 
فاضلاب خراســان شمالی با بیان اینکه دوره اجرای 
این پروژه ۳۰ ماهه اســت، افــزود: چهار ماه از آغاز 

اجرای آن سپری شده است.

کارشناسی هایی  که فراموش شد 

. معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب خراسان شمالی اعلام کرد:

آغاز عملیات رفع تنش آبی در روستاها
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آغاز بکار پنجمین همایش ملی زلزله، مدیریت بحران، 
دورنمای آینده در خراسان شمالی

استقرار میز ارتباطات مردمی 
وزارت نفت

همزمان با بیســت و ششمین سفر اســتانی ریاست جمهوری به خراسان شمالی انجام 
شد؛ استقرار میز ارتباطات مردمی وزارت نفت در شرکت گاز استان

مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان شمالی، از استقرار نمایندگان تام الاختیار وزارت 
نفت در ساختمان مرکزی این شرکت در سفر رئیس جمهوری به استان خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان خراسان شمالی، میز ارتباطات مردمی روز 
اول و دوم تیرماه با حضور مرتضی رضیئی، مدیرکل بازرســی و رسیدگی به شکایات 
وزارت نفت در محل اداره مرکزی شــرکت گاز استان خراسان شمالی هم زمان با سفر 
ریاست جمهوری و اعضای هیئت دولت به استان خراسان شمالی در حال برگزاری شد.

حسن رضا میربلوکی مدیرعامل شرکت گاز اســتان خراسان شمالی اظهار کرد: براساس 
شیوه نامه ابلاغی، اطلاع رسانی برنامه استقرار میز ارتباطات مردمی مربوط به سفر ریاست 
جمهوری، قبل از موعد برگزاری، از طرق مختلف از جمله نصب بنر، فضای مجازی، پورتال 
سازمانی و رسانه های ارتباط جمعی استان به صورت گسترده انجام شده و طی تاریخ های ۱ 
و ۲ تیرماه، مدیران شرکت ها و سازمان های تابعه صنعت نفت استان متشکل از شرکت گاز 
استان خراسان شمالی، منطقه ۴ عملیات انتقال گاز، شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه 
خراسان شمالی و مرکز بهداشت و درمان صنعت نفت بجنورد با حضور و نظارت نماینده تام 
الاختیار وزیر نفت در محل شرکت گاز استان، پاسخگوی درخواست های مردمی بودند.وی 
ادامــه داد: طی این دو روز برپایی میز ارتباطات، از تعداد ۱۵۳ نفر مراجعه کننده، تعداد 7۹ 

درخواست ثبت سیستمی شده است.

پنجمیــن همایش ملی زلزله، مدیریت بحران و دور نمای آینده 
در استان خراسان شمالی با حضور دکتر حمزه شکیب سرپرست 
شورای مرکزی ســازمان نظام مهندسی ساختمان کشور، دکتر 
محمدرضا حسین نژاد اســتاندار خراسان شمالی،  رؤسا وهیأت 
مدیره نظام مهندســی ساختمان اســتان ها، مدیران و معاونان 
دستگاههای اجرایی و مهندســان استان در محل دانشگاه آزاد 

اسلامی بجنورد برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان نظام مهندســی ساختمان 
استان خراسان شمالی، رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
خراسان شــمالی در افتتاحیه همایش با اشاره به اینکه توجه به 
موضوع زلزله در کشــور جایگاه و اهمیــت خاصی دارد، گفت: 
شــناخت دقیق زلزله امری ضروری اســت و برای جلوگیری از 
خسارات احتمالی زلزله به ساخت و سازها باید تصمیمات کلان 

اخذ شود.
مهندس حصاری با بیان اینکه اســتان خراســان شمالی استان 
زلزلــه خیز و در قرن اخیر 7 بار زلزله بالای ۶ ریشــتر را تجربه 
کرده است، افزود: سال گذشته ۸۰ بار زلزله در استان داشتیم که 
این موضوع تهدید جدی برای استان است و باید توجه بیشتری 

به این موضوع داشته باشیم.
وی یادآور شد: از جمله وظایف و اهداف سازمان نظام مهندسی 
ساختمان وضع مقررات ملی ساختمان است که باید با بکارگیری 
فناوریهای نوین و بهره وری از آئین نامه ها، در طراحی، نظارت 

و اجرا محصول خوب به مردم ارائه دهیم.
وی ادامه داد: مبحث ۲۲ ســاختمان از سال ۹۲ نوشته شده ولی 
متاســفانه طی این ۹ ســال هیچ اقدامی در این زمینه صورت 
نگرفته است درصورتی که دوران نگهداری پس از ساخت بسیار 
اهمیت دارد و باید بازدیدهای مســتمر و دوره ای از ســاختمان 

ها انجام شود.
حصاری در ادامه به ســاخت پروژه نهضت ملی مســکن اشاره 
کــرد و گفت: در طراحی، نظارت و اجرای این پروژه، ســازمان 
نظام مهندسی در زمینه رعایت مبانی ساختار، پدافند غیر عامل 
و مدیریت حوادث مترقبه می تواند در پیشبرد درست این پروژه 

کمک کند.
یادآور می شــود در حاشیه همایش، نمایشگاه صنعت ساختمان 
و کارگاه هــای جانبی نیز با هدف کاربردی تر شــدن همایش 

برگزار شد.



بختک خشکســالی بر ذخایر سدها، رودخانه ها و چشمه ها 
ســایه انداخته است بگونه ای که هم اینک ۶۸ درصد حجم 
مخازن سدهای این خطه خالی است که این وضعیت توجه 
همگان را در زمینه صرفه جویی مصرف آب ضروری ساخته 

است.
با وجود خشکسالی ایجادشده در سال های گذشته و همچنین 
مدیریت نامطلوب منابع آب تغییر ریل سیاستگذاری حوزه آب 
با محوریت استقرار نظام حکمرانی موثر می تواند زمینه کاهش 

مشکلات مردم در این بخش را فراهم کند. 
 مدیریت منابع آب در حال حاضر با دشواری های فراوان دست 
و پنجه نرم می کند، پر واضح اســت که تداوم مدیریت منابع 
آب می تواند اســتان را در آستانه یک ابر بحران قرار دهد که 
هم اینک علاوه بر تغییر نگاه مسوولان و کارشناسان محلی و 
استانی نگاه بلند دولت را می طلبد تا بتوانیم منابع  آب موجود را 
حفظ و منابع جدید از جمله استفاده از آب سبز و پساب شهری 
را خلق کنیم و این شرایط نیازمند توجه و نگاه جدی دولت به 

خراسان شمالی است.
به استناد آمارها، میزان بارش ها در کشور و به تبع آن، استان 
خراسان شمالی، از کمترین میزان نیم قرن گذشته هم کمتر 
اســت، واقعیتی که رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت 
بحران سازمان هواشناسی را واداشت اعلام کند »خشکسالی 
بی سابقه در انتظار ایران است و خشکسالی شدیدی ایران را 
در بر خواهد گرفت«. هشداری که هنوز بسیاری از ما مردم، 
آن را جدی نگرفته ایم و همچنان در مصرف آب و انرژی، حد 

تعادل را نگه  نداشته و بهینه مصرف نمی کنیم.
 بر اساس تحلیل شاخص »استاندارد بارش، تبخیر و تعرق« 
)SPEI( در بازه ۱۰ ســاله، 7۴.۲ درصد از مســاحت استان 

خراسان شمالی درگیر خشکسالی است.
امروز بحران خشکسالی به بزرگ ترین چالش و تهدید آخرین 
سال از قرن حاضر تبدیل شده است و اگر به ضرورت یافتن 
راهکارهــای تاثیرگذار و عملیاتی کردن این راهکارها، توجه 
نداشته باشــیم در آینده ای نزدیک شــاهد وضعیتی بسیار 
خطرناک و پیامدهایی فاجعه بار خواهیم بود؛ بحرانی که همه 
ابعاد زندگی را در برگرفته و حیات را به شــکل جدی تهدید 

می کند.
کم شدن آب و خشکسالی بحرانی است که گریبان کره زمین 
را گرفته اســت و البته این وضعیت بغرنج در خراسان شمالی 
ما با وضعیت آب و هوایی گرم و خشک بیشتر نمایان بوده و 
از رودخانه ها و چشمه های خروشان، سرابی بیش باقی نمانده 

است.
دشت های خراسان شمالی که روزگاری به دلیل پرآبی مخازن 
زیرزمینی سرســبز بود اکنون میانگین افت ســطح آب این 
مخازن در دشــت ها ۵۰ سانتی متر برآورده شده به طوریکه 
هشت دشت استان ممنونه و ممنونه بحرانی است و سه دشت 

آزاد نیز طرفیت های لازم را برای برداشت آب ندارند.
از مجموع دشــت های مطالعاتی خراســان شــمالی، مانه، 
»غلامان« و »قــوری میدان« محدوده های آزاد هســتند 
و هشــت دشــت ممنونه و ممنوعه بحرانی شامل سملقان، 
بجنورد، رباط قره بیل، جاجرم، صفی آباد، اســفراین و قوچان 
- شیروان است که برداشت بی رویه از این منابع سبب شده 

است تا این منابع با افت شدید مواجه شوند.
اســتفاده بی رویه از آب در حالی انجام می شود که وضعیت 
دشــت ها به ممنوعه بحرانی درآمده اند بخش های وسیعی از 
خراسان شمالی از افت سفره های زیرزمینی آب تاثیر گرفته و 
قلب دشت ها در بحران خشکسالی در حال فرونشست است، 

این پدیده خزنده مرگ پنهان زمین و تهدید حیات است.
خشکســالی های اخیــر و کاهش بارندگــی افزایش مداوم 
تقاضای آب برای مصرف کنندگان مختلف را به همراه داشته 
اســت که موجب شــده آبخوان ها با افت شدید سطح آب 
زیر زمینی مواجه شــوند، هم اینک وضعیت آب در خراسان 
شــمالی از مرز بحران عبور کرده است این در حالی است که 
پیشران اقتصادی این خطه بخش کشاورزی است که تداوم 

خشکسالی این بخش کشاورزی را سخت کرده است.
بخش کشاورزی این استان از آب های سطحی و زیر زمینی 
اســتفاده می کند اما با افت آب های زیر زمینی کشــاورزان 
بــا چالش های زیادی رو به رو شــده اند که بعضا منجر به 

مهاجرت به شهرها شده است.
بــه همین لحاظ، ادامه روند فزاینــده افت منجر به پیدایش 
شــرایط بحرانی در برخی از آبخوان ها شده است، در چنین 
شــرایطی بهره برداری بهینه از آبخــوان ها و فراتر از آن در 
سطح حوضه های آبریز نیازمند مدیریتی است که با توجه به 
ویژگی های کمی و کیفی مخازن آب زیرزمینی بتواند قابلیت 
آنها را از نظر توسعه یا اعمال محدودیت بهره برداری قبل از 
ایجاد وضعیت نامطلوب یا بحرانی تعیین و از بروز خســارت 

جبران ناپذیر جلوگیری کند.
جایگاه آب در سند آمایش سرزمین استان 

متوســط بارش دراز مدت این استان ۲۶7 میلیمتر است که 
حجمی معــادل هفت میلیارد و ۵۹۱ میلیون متر مکعب می 
شــود که از کل حجم بارش دریافتــی، ۸۶ درصد معادل ۶ 
میلیارد و ۵۲۹ میلیون متر مکعب آن به دلیل تبخیر و تعریق از 
دسترس خارج شده و تنها یک میلیارد و ۶۲ میلیون متر مکعب 
حجم آب تجدید شونده در اختیار است که برابر استانداردهای 
مصوب شــورای عالی صرفا 7۵ درصد آن باید مورد استفاده 

قرار گیرد.
کارشناسان آب منطقه ای خراسان شمالی معتقدند: سیمای 
منابع آب اســتان از وضعیت کاملا شکننده ای دارد به نوعی 
هم اینک ۵۰ درصد کشــتزارهای آبی و باغی استان با تنش 
آبی مواجه است که این وضعیت به علت کاهش بارندگی ها 
ایجاد شــده و به همین علت ۲7۳ روستا اکنون با تنش آبی 

مواجه است.
بر اســاس گزارش ها هم اینک ســاکنان مناطق مختلف 
خراسان شمالی با مشــکلات زیادی دست و پنجه نرم می 
کنند که آبرسانی با تانکر به ۱۸ روستا از جمله اقدامات دولت 

برای رفع تنش آبی در برخی روستاها است.
هم اینک در بخش کشــاورزی، گردشگری طبیعی، نقش و 
کارکردی صنعتی متنوع منابع طبیعی و محیط زیست، اشتغال 
مولد پایدار و درآمد بالا و ســایر موارد به طور مســتقیم بر 

محور آب است. 
خراسان شمالی در منطقه خشک  و نیمه خشک ایران قرار 
گرفته است که علاوه بر این موضوع در دهه های اخیر وقوع 
پدیده تغییر اقلیم یکی از عوامل تاثیر گذار بر منابع آب استان 

بوده است.
بر اساس آخرین آماربرداری منابع آب استان رقمی در حدود 
۹۸۸ میلیون متر مکعــب از منابع آب مورد مصرف قرار می 

گیرد.
خراسان شمالی دارای ۲ شــبکه رودخانه ای است، رودخانه 
اترک و سرشــاخه های متعدد آن در ناحیه شمالی استان که 
بخش اعظم استان را در بر می گیرد و بخش جنوبی استان که 
جزو حوضه آبریزی کویر مرکزی محسوب می شود از شبکه 

رودخانه ای و جریان آبی محدود برخوردار است.

در این بخش رود کال شور و سر شاخه های محدود که مهم 
ترین مربوط به شهرستان اسفراین می باشد جریان دارد، رژیم 
رودخانه های اســتان برفی - بارانی اســت به این معنی که 
بخشی از جریان پایه آنها به خصوص در طول فصل بهار از 
ذوب برف تامین می شود و بخش عمده ای از جریان رودخانه 
ها مربوط به چشمه ها می باشد که در سطح حوضه به ویژه 
در ارتفاعات و دامنه ها وجود داشته و موجب بالا رفتن ضریب 
جریان می شــود مقایسه حجم آب عبوری در طی بازه های 
تعیین شده بیانگر کاهش آورد رودخانه ها به صورت متوسط 
۱۵ درصد در هر دوره می باشد که این تغییرت الگوی بارشی 
از برف به باران، گرم شــدن استان، افزایش مصرف، کاهش 
تدریجی آبدهی چشــمه ها ناشی از افت سطح آب های زیر 

زمینی در سرشاخه رودخانه ها می باشد.
کسری مخزن آبخوان ها 

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای خراسان 
شمالی گفت: میزان کل کسری مخزن آبخوان های استان 
طی ۲۵ ســاله اخیر معادل یک میلیــارد و ۹۶۹ میلیون متر 
مکعب بوده اســت که به طور متوســط رقم 7۰ میلیون متر 

مکعب کسری مخزن در هر سال را نشان می دهد.
مهندس وحید واسطه افزود: ۸۸.۴ درصد آب استان در بخش 
کشاورزی، ۹.۵ درصد در بخش شرب و حدود ۲.۱ درصد در 
بخش صنعت مصرف می شــود و در حال حاضر چهار هزار 
و ۱۱۶ حلقه چاه غیر مجاز با حجم برداشــت ۳7.۵ میلیون 
متر مکعب در استان وجود دارد. وی اظهار داشت: ۴۵ درصد 
مصارف اســتان از منابع آب سطحی و ۵۵ درصد آن از منابع 

آب زیر زمینی تامین می شود.
واسطه با بیان اینکه در حال حاضر سرانه آب هر فرد در استان 
به زیر یکهزار و ۵۰۰ متر مکعب در سال رسیده است که این 
در حالی است که حد تنش آبی یکهزار و 7۵۰ متر مکعب به 
ازای هر فرد در ســال می باشد که نشان دهنده تنش آبی در 
خراسان شمالی است. وی افزود: لذا به لحاظ اهمیت موضوع 
و اینکه یکی از مهم ترین تنگاناهای ساختاری توسعه استان، 
کاهش فزاینده کمیت و کیفیت منابع آب و تداوم خشکسالی 
ها است. واسطه اظهار داشت: برای توسعه استان به خصوص 
در بخش های زیر ساختی نیاز به منابع پایه، به ویژه آب داریم 
و توجه به پایداری منابع آب برای تضمین پایداری توسعه در 

استان، امری اجتناب ناپذیر است .
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای خراسان 

شــمالی گفت: از ۱۱ محدوده مطالعاتی واقع در استان چهار 
دشت سملقان، بجنورد، شــوقان، رباط قره بیل، دانیال نبی 
وضعیت ممنوعه دارند و چهار دشت شیروان - قوچان، صفی 
آباد، جاجرم و اســفراین وضعیت ممنوعــه بحرانی دارند، به 
استثناء دشــت بجنود که علاوه بر افت سطح اب، تامین آب 
شــرب نیز از دلایل ممنوعه بودن این دشــت است . سایر 
دشت ها به دلیل افت سطح آب زیر زمینی یا ممنوعه بحرانی 

تشخیص داده شده اند.
واسطه افزود: بیشترین افت متوسط سالانه در سطح استان به 
ترتیب مربوط به آبخوان رباط قره بیل، دانیال نبی با مقدار ۶7 
سانتی متر و پس از آن  شیروان، قوچان  و اسفراین به ترتیب 
با مقادیر  ۶۰ و  ۵۶ ســانتی متر است. به طور کلی متوسط 
مجموع کسری آبخوان های آبرفتی استان حجمی معادل با  
۶۹ میلیون و 7۰۰ هزار متر مکعب در سال است و بیشترین 
سهم کسری در استان مربوط به آبخوان اسفراین با حجمی 

معادل ۳۰ میلیون متر مکعب می باشد. 
وی اظهار داشت: میزان کل کسری آبهای زیر زمینی استان 
) تجمعی( افــزون بر یک میلیارد و ۹۶۹ میلیون متر مکعب 
است از این میزان حدود ۶۹ درصد کسری سالانه مخازن آب 
های زیر زمینی مربوط به نواحی جنوبی استان و دشت های 
اسفراین ) ۴7 درصد( و نواحی شرقی استان دشت قوچان - 

شیروان )۲7 درصد( است.
وی افزود: هم اینک بر اســاس آمار برداری انجام شده بیش 
از ۸۸.۴ درصد مصارف آبی مربوط به بخش کشاورزی، حدود 
۹.۵ درصد مربوط به مصارف شــرب و بهداشت و حدود ۲.۱ 

درصد بخش صنعت است.
وی اظهار داشت: در متوسط جهانی میزان مصارف به صورت 
7۰ درصد در بخش کشاورزی، ۲۰ درصد در بخش صنعت و 

۱۰ درصد در بخش شرب است.

این در حالی است که مطابق شاخص کمیسیون توسعه پایدار 
ســازمان ملل، مصرف بیــش از ۴۰ درصد منابع آب تجدید 
شونده در هر کشور به معنای ورود به مرحله بحران آبی می 
باشــد. بر این اساس با توجه به اینکه مصارف بیش از منابع 
آب تجدید شونده استان است لذا این به معنی ورود به مرحله 
بحرنی و فوق بحرانی است که البته بیشترین فشار نیز بر منابع 
آب زیر زمینی وارد شده است. منابع آبی زیر زمینی که قابل 
دسترس بودن در طول سال ، سهولت برداشت از این منابع و 
ارزان بودن استفاده از آن سبب مصرف بی رویه آن شده است.

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای خراسان 
شمالی گفت: در حال حاضر از ۱۱ محدوده مطالعاتی استان، 
تنها ســه محدوده آزاد بوده که شامل مانه، غلامان و قوری 
میدان است و مابقی هشت محدوده ممنونه و ممنوعه بحرانی 
است که شامل سملقان، بجنورد، رباط قره بیل، جاجرم، صفی 
آباد، اســفراین و قوچان - شیروان اســت که البته برخی از 
محدوده های آزاد نیز فاقد پتانسیل قابل توجه است. برداشت 
بی رویه از این منابع سبب شده است تا این منابع با افت شدید 
مواجه شده و در حال حاضر متوسط افت سطح آب زیر زمینی 

۵۰ سانتی متر در سال است.
واســطه افزود: افت مستمر برخی آبخوان ها ، سبب میرایی 
آبخوان ها شــده است، آب شرب اغلب روستاها از منابع آب 
چشمه، قنات و یا چاه ها تامین می شود که در حال حاضر به 
دلیل کاهش بارش ، افزایش برداشت از منابع آب زیر زمینی 
بیش از میزان تجدید شــوندگی آن، خشک شده و با کیفیت 
آنها نزول یافته اســت لذا برای تامین پایدار آب شــرب این 
مناطق ناگزیر باید به فکر منابع جدید بود که آن هم نیازمند 

اعتبارات بسیار است.
وی گفت: کشاورزی وابستگی زیادی به آب زیر زمینی دارد، 
در برخی از دشت ها، افت مستمر منابع آب زیر زمینی و عدم 
تامین آب سبب شده تا بسیاری از ارارضی مرغوب بلا استفاده 

مانده و بسیاری از باغات چندین ساله رو به نابودی روند.
وی اظهار داشت: در مورد صنعت نیز کمبود منابع آب، توسعه 
صنعت را در بســیاری از مناطق دچار مشکل کرده است در 
اغلب مناطق امکان تخصیص آب زیر زمینی وجود ندارد و به 
همین دلیل صنایع اغلب ناچار به خرید چاه آب کشاورزی می 

شوند که آن هم مسایل و مشکلات دیگری دارد. 
فرونشست زمین یکی از عواقب افت آبخوان ها

واســطه گفت:  فرو نشســت زمین یکی دیگــر از عواقب 
افــت آبخوان هــای اســتان و اضافه برداشــت از آنها می 
باشد، فرونشســت زمین علاوه بر مشــکلاتی که برای زیر 
ساخت ها، به لحاظ تغییر شکل زمین ایجاد می کند با تغییر 
شــکل قرار گیری ذرات خاک و کاهش خلل و فرج خاک، 
امکان احیای دوباره آبخوان و ذخیره ســازی آب را نیز دچار 
مشــکل می کند، همچنین ارتباط هیدورلیکی بین منبع آب 
زیر زمینی و آب ســطحی در بسیاری از مناطق سبب شده تا 
کاهش سطح آب زیر زمینی، منابع آب سطحی را نیز تحت 

تاثیر قــرار داده و میزان آن را کاهش دهد. بنا براین چنانچه 
به این به طور ویژه نگاه نشــود و میزان مصرف از این منابع 
کاهش نیابد، به طور مســلم هم در شرایط فعلی و هم نسل 

های آینده دچار خسارت جبران ناپذیری خواهند شد.
وی افزود: با توجه به ویژگی های اقلیمی، هر گونه کاهش و 
یا نوسان در نزولات جوی محدودیت های جدی کوتاه مدت 
و بلند مدت در منابع آب ایجاد نموده و به طور مستقیم امنیت 
غذایی، اقتصادی، کشــاورزی و حتی سایر ابعاد را به شدت 
می تواند تهدید کند. به گزارش ایرنا بر اساس روند تغییرات 
مصرف منابع آب اســتان لازم اســت اهداف کمی ساختار 
مصرف در جهت کاهش آب در بخش کشاورزی اولویت داده 
شود، هم اینک بر اســاس بیشترین انحراف میزان برداشت 
منابع آب اســتان در مقایســه با آب قابل برنامه ریزی شده 
مربوط به برداشت از منابع آب زیر زمینی در بخش کشاورزی 
و همچنین میزان مصرف آب در بخش شرب بیشــتر از آب 

قابل برنامه ریزی شده در سطح استان است. 
سدهای استان تنها ۷۵ میلیون متر مکعب آب دارند

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای خراسان 
شمالی گفت: هم اینک مخازن سدهای استان تنها 7۵ میلیون 
متر مکعب آب دارند در حالیکه گنجایش این سازه ها بیش از 

۲۳۴ میلیون مترمکعب است.
واســطه اظهار داشت: این میزان آب در بازه زمانی مشابه آن 

۱۰۴ میلیون متر مکعب بود.
وی افزود: ورود آب به مخازن ســدهای استان در سال آبی 
جاری ۲۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش 

دارد که به همین علت وضعیت سدها بحرانی است.
واسطه اظهار داشت: ورود آب به مخازن سدهای این استان 
از مهرماه امسال تاکنون ۵۰ میلیون مترمکعب بوده است که 

پارسال در همین مدت ۶۲ میلیون متر مکعب بود.
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای خراسان 
شمالی گفت: هم اینک ۳۲  درصد حجم مخازن سدهای این 
استان آب دارد. وی اظهار داشت: هم اینک حجم مخازن سد 
شیرین دره در مانه و ســملقان ۶۴ درصد، بارزو شیروان ۱۶ 

درصد و بیدوار اسفراین ۱۰ درصد پر است.
وی با بیان اینکه بیشــترین کاهش ســدهای این استان در 
بیدواز و بارزو است اظهار داشت: کشاورزان پایاب این سدها با 
توجه به وضعیت بحرانی بودن حجم مخازن نسبت به کشت 
محصول اقدام کرده اند. واســطه با بیان اینکه مدیریت آب 
سدهای این برای بخش کشاورزی توسط تشکل های انجام 
می شود گفت: ۳۲ تشــکل هم اکنون در پایاب سدها فعال 
هستند. میانگین بارندگی در ایســتگاه های مبنا و منتخب 
استان خراسان شمالی در سال آبی جاری ۱7۶.۳ است که از 
نظر مقدار نســبت به سال آبی گذشته ۴.۲ و دراز مدت ۳۴.۲ 

درصد کاهش یافته است.
در استان خراسان شمالی تاکنون هشت سد و ۱۱ بند انحرافی 

ساخته شده است.

منابعآبخراسانشمالیهرروزکمترمیشود
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خبر

تیم های برتر مسابقات بسکتبال 
۳×۳ استان مشخص شدند

با حضور رده های ســنی مختلف  در مسابقات بسکتبال ۳×۳ 
بانوان خراسان شــمالی تیم های برتر این مسابقات شناخته 

شدند.
سرپرست کمیته بسکتبال ۳×۳ بانوان هیئت بسکتبال خراسان 
شمالی در گفتگو با خبرنگار ما گفت:  در   مسابقات بسکتبال 
۳×۳ بانوان اســتان  در رده های سنی مختلف ۹ تیم حضور 

داشتند که شاهد رقابتی یک روزه از آنان بودیم. 
 منا ســلیمانی افزود: مسابقات بر اســاس رده سنی و مطابق 
قوانین و تاریخ های اعلام شده فیبا پیگیر شد که در رده  سنی  
بانوان بیشتر از ۲۳ سال تیم شهسان، در کمتر از  ۲۳ سال تیم 
زربام پارت، در کمتر از ۱۸ سال تیم پایا  و در کمتر از ۱۶ سال 

تیم خانم مویدی قهرمان شدند.
سلیمانی خاطر نشان کرد: این مسابقات در رده ی سنی کمتر 
از ۱۶ سال )نوجوانان( جهت تقویت زیر ساخت های بسکتبال 
۳×۳ استان و شناسایی بازیکنان مستعد به تیم ها برای سال 

های آینده بود .
وی در پایان از فاطمه باقری، رویا گوهری راد، آرزو خجسته، 
نرگس رحمتی و فاطمه باقرنژاد  که تیم داوری را تشکیل داده 
بودند و  ســارا ضرغامی که کمیته فنی این رقابت ها را عهده 

دار بود تشکر کرد.
حضور چهار تنیسور استان در  

رقابت های  قهرمانی کشور
چهار تنیسور خراسان شــمالی برای حضور  در مسابقات رده 
های ســنی کشور با معرفی هیئت و  حمایت و همت خانواده 

های خود راهی تهران شدند.
مدیر روابط عمومی هیئت تنیس خراسان شمالی در گفتگو با 
خبرنگار ما گفت :  “امیر وثوقی” در رده ســنی زیر ۱۸ سال، 
“کیانوش آئینه بیگی” و “نیکان امیدوار” در رده سنی زیر ۱۲ 
ســال و “ماهان گلی” در رده سنی زیر ۱۰ سال به این رقابت 

های کشوری اعزام شدند .
سحر رجب نیا افزود:  این مسابقات در ۵ رده سنی پیگیری می 
شود که تنیســور ها تا  ۱۱ تیرماه در مجموعه ورزشی آزادی 

تهران رقابت خواهند کرد.
رجب نیا در بیان نتایج حاصله مســابقات تا این لحظه اظهار 
می کند: نیکان امیدوار، نماینده خوش آتیه  )بجنورد( که در رده 
سنی زیر ۱۲ سال در مسابقات حضور دارد موفق به کسب دو 
برد قاطع در جدول مقدماتی مسابقات شده و در صورت بدست 

آوردن برد سوم، موفق به حضور در جدول اصلی می شود.

تاکنون جدایی سه بازیکن کلیدی از جمع آبی پوشان سیرجانی قطعی 
شده است.

فصل گذشته تیم فوتبال سپاهان در دومین فصل حضور امیرقلعه نویی 
دســت به کار بزرگی زد و با وجود کســر هفت امتیاز در هفته پایانی 
توانســت رتبه هفتم را به خود اختصاص دهد، اما این مربی باتجربه 
که طی دو فصل اخیر با جذب بازیکنانی که برخی از آنها در تیم های 
سابق خود به بن بست رسیده بودند، توانست تیمی در قواره رقابت با 
مدعیان قهرمانی شکل بدهد، این روزها که درگیر عمل جراحی زانو 
و مرحم گذاشتن روی درد کهنه اش از دوران بازیگری بوده است، با 

چالش بسیار سختی مواجه شده است.
ســعید صادقی، میلاد زکی پور و آرمین سهرابیان سه بازیکن کلیدی 
گل گهر طی دو فصل اخیر بوده اند؛ ســه بازیکنــی که به ترتیب از 
شهرخودرو، استقلال و ســایپا به اردوی آبی پوشان سیرجانی ملحق 
شدند و توانستند طی دوران دو ساله حضور در این تیم به مهره های 
تاثیرگذاری تبدیل شــوند، اما حالا با جدایی این سه بازیکن منطقه 

چپ گل گهر باید دوباره بازسازی شود.
البته در این جمع سهرابیان بیشتر در خط میانی به کار گرفته می شد، 
اما در قلب خط دفاعی طلایی پوشــان محمدرضــا خانزاده و ایمان 
ســلیمی هم تصمیم به جدایی گرفتند تا امیرقلعه نویی برای ساختن 

دفاع میانی تیمش نیز با چالش مواجه شده باشد.
پس از بازسازی این بخش امیرقلعه نویی باید فکری برای منطقه چپ 

تیمش داشته باشد؛ جایی که با جدایی سعید صادقی و میلاد زکی پور 
او هم مدافع چپش را از دســت داده و هم وینگر چپ تیمش را و هر 

چه سریعتر باید برای جذب بازیکنان مورد نظر اقدام کند.
چالــش این مربی از همینجا آغاز می شــود؛ جایی که در بازار داخلی 
تیم های مدعی قهرمانی نظیر پرسپولیس، استقلال، سپاهان و فولاد 
خوزستان با قدرت و منابع مالی بهتر به بازار برای جذب مهره های با 
کیفیت وارد شده اند و شرایط را برای حضور این بازیکنان در سیرجان 
با مشــکل مواجه کرده اند. البته از این جمع تاکنون استقلال اگرچه 
منفعل تر  بوده ولی برای جذب ســعید صادقی و همینطور شهباززاده 

که دو بازیکن مورد توجه امیرقلعه نویی بودند اقدام کرده است.
نکته دیگر هم کمبود بازیکنان با کیفیت در فوتبال ایران اســت که 
احتمالا سبب شود کادر فنی گل گهر برای آماده کردن این تیم جهت 
حضور منسجم در مســابقات روی به جذب بازیکنان خارجی بیاورد. 
البته آنها استنلی کی روش و بایناما را به عنوان دو بازیکن خارجی در 
اختیار دارند و تنها می توانند از دو سهمیه  خارجی دیگر برای تقویت 

تیم استفاده کنند که یکی از آنها باید آسیایی باشد.
امیرقلعه نویی که معمولا توجه زیادی به نظم و زمان شروع تمرینات 
تیمــش دارد، این روزها علاوه بر برنامه ریــزی دقیق در این بخش 
باید حواســش به جمع کردن تیمی رقابتی نیز باشــد؛ وضعیتی که 
در این شــرایط بازار نقل و انتقالات فوتبال ایران اصلا کار ساده ای 

نخواهد بود.

بازیکنانگلگهرطعمهباشگاههایمتمول

تلاشمندسادامهدارد؛رونالدوبهرمپیشنهادشد! آقایوزیرهمچنانرکوردداراست!
به نظر می رســد که ژرژ منــدس، مدیر برنامه 
کریستیانو رونالدو، به صورت جدی خواهان جدایی 

این بازیکن از منچستریونایتد است.
 رونالدو در روزهای اخیر به چهره جنجالی پنجره 
نقل و انتقالات تابســتانی در فوتبال اروپا تبدیل 
شــده است.  پیش از این بســیاری از رسانه های 
انگلیسی، اســپانیایی و پرتغالی خبر داده بودند که 
او از شــرایط یونایتد به هیچ وجه راضی نیست و 
عملکرد این باشــگاه در پنجره نقل و انتقالات و 
خصوصا ناتوانی آنها در جذب بازیکنان درخشانی 
چون داروین نونیز باعث شده که رونالدو به شدت 
از سرنوشــت آنها در فصل آینده نگران شود.  این 
بازیکن معتقد است که با پیوستن نونیز به لیورپول، 

ارلینگ هالند به منچسترسیتی و حضور احتمالی 
رحیم استرلینگ یا عثمان دمبله در چلسی، یونایتد 
فصل دیگر هم شانســی برای رقابت در کورس 
قهرمانــی ندارد.  پیش از این گفته شــده بود که 
مندس تصمیــم گرفته این بازیکــن را به بایرن 
مونیخ پیشنهاد دهد که مدیران بایرن اعلام کردند 
تصمیمی برای جذب او در این تابستان ندارند.  دو 
شــب پیش  نیز اعلام شد که مندس جلسه ای با 
تاد بولی، مالک و مدیر جدید چلسی، برگزار کرده 
و شــرایط حضور این بازیکن در استمفوردبریج را 
بررسی کرده است.  حالا روزنامه ایتالیایی گاتزتا دلو 
اسپورت در خبری مدعی شده که این مدیر برنامه 
پرتغالی تماسی با مدیران باشگاه رم داشته و به آنها 

گفته که در صورت علاقه شان به جذب رونالدو، این 
بازیکن در دسترس آنها خواهد بود.  پیش از این نیز 
زمزمه هایی درباره حضور احتمالی او در رم به گوش 
می رسید اما حالا به نظر می رسید که این موضوع 
چیزی فراتر از شایعه است و این احتمال وجود دارد 
که رونالدو پس از چند سال، بار دیگر در تیم تحت 

هدایت ژوزه مورینیو با او همکاری کند. 

رکوردهای فردی حمید ســجادی با گذشت 
سه دهه هنوز دست نخورده باقی مانده است.

ســید حمید ســجادی، در میان نفرات اول 
مدیریت تاریخ ورزش کشــور، ســجادی را 
می توان »خاص ترین« مدیر دانســت؛ کسی 
که از دل ورزش به وزارت رســید و سه ماه 
دیگر یک سالگی وزارتش به پایان می رسد. 
حمید ســجادی، از این جهت خاص اســت 
که بر خلاف اســلاف خود یک ورزشــکار 
حرفه ای بوده است و این همان تحقق یکی 
از خواسته های اصلی جامعه ورزش در تمامی 
این ســال ها از روســای جمهور بوده است. 
سجادی در دورانی یکی از چهره های به نام 
ورزش ایران بود که مطبوعات ورزشی بیشتر 

به دو مجله ورزشــی دنیای ورزش و کیهان 
ورزشی محدود می شــد و نگاه ویژه این دو 
مجله به رشــته های غیرفوتبال هم پس از 
ســالها گذر از روزگار طلایی شان، همچنان 

مورد توجه است. 
هر چند در همــان دوران قهرمانی های او در 
آسیا توسط همین دو نشریه به خوبی پوشش 
داده می شــد،  یکــی از بــه یادماندنی ترین 
جلدهای غیرفوتبالی کیهان ورزشی، تصویری از 
قهرمان آن روزهای ورزش ایران است؛ روزی 
که سید حمید سجادی توانست در سال ۱۳۶۶ 
در مسابقات قهرمانی کشور به مقام قهرمانی 
دست پیدا کند. نکته جالب درباره سجادی این 
است که با وجود گذشت سال ها از پایان دوران 

حرفــه ای ورزش اش همچنــان رکورددار پنج 
ماده دوومیدانی کشور شناخته می شود. دوی ۵ 
هزار و ۱۰ هزار متر، ۱۵۰۰ متر داخل ســالن، 
۲۰۰۰ متــر با مانع جوانان و ۱۵۰۰ متر جوانان 
رکوردهایی اســت که هنوز  پس از ســه دهه 
دست نخورده باقی مانده و سجادی همچنان 
در این ماده ها رکورددار دوومیدانی ورزش ایران 

به حساب می آید..
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روزنامه صبح استان
خراسان شمالی

اپلیکیشنهایتشخیصسرطانپوست،جانمردمرابهخطرمیاندازند!
انگلیسی نشان می دهد  بررسی جدید پژوهشــگران 
اپلیکیشن های هوشمندی که برای تشخیص سرطان 
پوســت به کار می روند، می تواننــد خطراتی را برای 

سلامتی مردم به همراه داشته باشند.
پوســت  متخصصــان  »انجمــن  کارشناســان 
بریتانیا”)BAD( هشــدار داده اند که اپلیکیشــن های 
نصب  شــده روی تلفن های همراه هوشــمند که از 
هوش مصنوعی برای تشــخیص ســرطان پوســت 
اســتفاده می کنند، عموم مردم را به خطر می اندازند. 
این در حالی اســت که بســیاری از مردم باور دارند 
که اســتفاده از این اپلیکیشن ها ایمن است. همراهی 
اطمینان مردم با عدم رعایت اســتانداردهای نظارتی 
مناسب در بسیاری از این اپلیکیشن ها، کاربران را در 

معرض خطر قرار می دهد.
 ”BAD AI“ این هشــدار، از سوی گروه موســوم به
و به دنبال نظرســنجی اخیری انجام شــده است که 
نشــان می دهد ۴۱ درصد از مــردم بریتانیا، به یک 
اپلیکیشن تلفن همراه هوشــمند اعتماد می کنند که 
هوش مصنوعی را برای شناسایی سرطان های پوست 

به کار می برد.
بسیاری از مردم به اپلیکیشن هایی که برای تشخیص 
ســرطان پوســت بر هوش مصنوعی مبتنی هستند، 
اعتماد می کنند و تنها چهار درصد از پاســخ دهندگان 
گفتنــد که بــه توانایی خود در قضــاوت کردن این 
موضوع اطمینان دارند که آیا اپلیکیشــن ها می توانند 
آنچــه را که ادعا می کنند انجــام دهند یا خیر. بیش 
از نیمی از شــرکت کنندگان گفتند که به توانایی خود 

برای قضاوت کردن در مــورد این موضوع اطمینان 
ندارند.

موضع گروه BAD AI این اســت که شواهد منتشر 
شــده پیرامون حمایــت از این موضــوع که هوش 
مصنوعــی را می توان بــه طور ایمــن و مؤثر برای 
تشخیص سرطان پوست استفاده کرد، ضعیف است و 
افراد را در معرض خطر تشخیص اشتباه یا تشخیص  

ندادن سرطان قرار می دهد.
همه اپلیکیشــن هایی که از هــوش مصنوعی برای 
تشخیص یا درمان استفاده می کنند، توسط نهادهای 

نظارتی مانند »آژانــس نظارتی داروها و محصولات 
بهداشــتی بریتانیا”)MHRA( به عنوان دستگاه های 
این بدان معناست  پزشــکی طبقه بندی می شــوند. 
که آنها باید یک فرآیند دریافت مجوز را پشــت سر 
بگذارند تا اطمینان حاصل شــود که ایمن هستند و 
بــا دقتی که ادعا دارند به آن دســت می یابند، عمل 
می کنند. گروه BAD AI، راهنمایی برای اســتفاده از 
اپلیکیشــن های تشخیص سرطان پوست ایجاد کرده 
اســت تا به عموم مردم در تشــخیص علائم هشدار 

دهنده احتمالی کمک کند.

نتایج این نظرســنجی، نگران کننده هســتند. عموم 
مــردم باور دارنــد که اســتفاده از اپلیکیشــن های 
تشخیص ســرطان پوست مبتنی بر هوش مصنوعی، 
بی خطر اســت. واقعیت این است که بسیاری از این 
اپلیکیشن ها، اســتانداردهای لازم را برای تشخیص 
بیمــاری رعایت نمی کنند. آژانــس نظارتی داروها و 
محصــولات بهداشــتی بریتانیا، بــه صراحت اعلام 
کرده اســت که تنها اپلیکیشــن های هوشمندی که 
برای اهداف تشــخیصی مناسب به شــمار می روند، 
دســتگاه های پزشکی ســطح “IIa” یا بالاتر هستند 
و بایــد دارای علامت هــای “CE“، ”UKNI” یــا 
“UKCA” باشــند که نشان می دهند این دستگاه ها، 
الزامات ضــروری مربوط به مقررات دســتگاه های 

پزشکی را برآورده می کنند.
بخشی از مشکل این است که اپلیکیشن های مبتنی 
بر هوش مصنوعــی که الزامات قانونی تایید شــده 
در سراســر جهان را برآورده نمی کنند، در مقایسه با 
اپلیکیشن های کاملا قانونی، سطوح بسیار متفاوتی از 
تخصص و تجربه را ارائه می دهند. این اپلیکیشــن ها 
اغلب شــواهد کمی مبنی بر اثربخشــی را شــامل 
می شوند. دکتر »روبتا متین”)Rubeta Matin(، مدیر 
گروه BAD AI گفت: اگرچه هوش مصنوعی، قابلیت 
بســیار زیادی برای بهبود مراقبت های بهداشتی دارد 
اما مهم اســت که هوش مصنوعی به گونه ای عرضه 

شود که برای عموم مردم ایمن باشد.
گروه BAD AI از نزدیک با نهادهای نظارتی بریتانیا 

همکاری دارد تا به این نگرانی ها رسیدگی کند.

بیم و امید در مورد ایمنی خودروهای خودران

ربات ها راننده بهتری هستند یا انسان ها؟!

نرم افراز جدید با سیگنال مغزی تصاویر را ویرایش می کند

۳۶۳ مورد تصادف خودروهای خودران شرکت های »تسلا« و »هوندا« نشان می دهد که چرا خودروهای خودران 
ممکن است حتی چند دهه از ایمنی کامل به دور باشند، اما این در حالی است که در مدت مشابه، شاهد بیش از 

۴۰ هزار تصادف بوده ایم که رانندگان انسانی در آنها مقصر بوده اند.
گزارش ها حاکی از آن اســت که خودروهای خودران شــرکت های »تسلا« و »هوندا« در طول یک سال، ۳۶۳ 
تصادف داشــته اند. این در حالی اســت که به ما وعده داده شــده بود که در آینده ای بسیار نزدیک، خودروهای 
خودران نیازهای ما را برآورده خواهند کرد و حتی مالکیت وسیله نقلیه دیگر غیرضروری خواهد شد و ربات ها به 
سرعت و به شکل کارآمد، سفارش های ما را تحویل می دهند و ما در حالی که در خودروی خودران خود هستیم، 

می توانیم چند ساعت بیشتر کار یا استراحت کنیم.
البته حداقل در برخی از این موارد، پیشــرفت هایی حاصل شده است. پردیس های دانشگاهی و شهرهای سراسر 
آمریکای شمالی در واقع شاهد حضور رو به رشد ربات های کوچک تحویل دهنده غذا هستند و به همین ترتیب، 
اخیراً مشــارکت های جدیدی برای توســعه و آزمایش ایمنی کامیون های خودران اعلام شــده است. همچنین 

خودروهای نیمه خودران در بسیاری از شهرهای جهان در حال تردد هستند.
اما از سوی دیگر، گذار به سمت خودروهای کاملا خودران متوقف شده است، چرا که در سال ۲۰۲۱، کارشناسان 
برتر این صنعت اعلام کردند که توسعه سیستم های رانندگی کاملا خودکار و ایمن، آن طور که پیش بینی می شد 
ســاده نیست. در میان آنها، خود »ایلان ماسک« اعتراف کرد که توسعه فناوری مورد نیاز برای ارائه خودروهای 

کاملا خودران و ایمن، دشوارتر از آن چیزی است که فکر می کرده است.
تناقض خودکارسازی

چنــد روز پیش زمانی که »اداره ملی ایمنی ترافیک بزرگراه های ایــالات متحده”)NHTSA( اعداد و ارقامی را 
منتشر کرد که نشــان می داد خودروهای »تسلا« مســئول تقریباً 7۰ درصد تصادفات مربوط به خودروهای به 

اصطلاح خودران سطح ۲ هستند، در پی آن اخبار بد بیشتری منتشر شد.
برخی از این خودروها اصطلاحا کاملًا خودران هستند و قادر به رانندگی بدون هیچ گونه دخالتی از جانب راننده 
هســتند. به عنوان مثال، خودروی »ویمو وان”)Waymo One( در شهر فینیکس در ایالت آریزونا یک سرویس 

سواری است که در حال حاضر خودروهای خودران را در یک مسیر آزمایشی مستقر کرده است.
سیســتم های خودران سطح ۲ مانند سیستم خودران شرکت تسلا موسوم به »اتوپایلت«، از رانندگان می خواهند 
که همیشه هوشیار و آماده باشند، حتی زمانی که سیستم به طور موقت کنترل فرمان و گاز را به دست می گیرد. 
در این سیستم ها به محض اینکه شرایط ترافیک یا جاده برای عملکرد سیستم کافی نباشد، کنترل به راننده باز 

می گردد تا کنترل دستی وسیله نقلیه را در اختیار بگیرد.
مهندسی عوامل انسانی یک زمینه تحقیقاتی بین رشته ای است که به بررسی نحوه تعامل انسان با فناوری خودرو 
می پردازد. محققان این حوزه ســال ها بر خطرات ایمنی رانندگی خودکار تاکید کرده اند، به ویژه زمانی که سیستم 

از راننده می خواهد نقص های فناوری آن را جبران کند تا بتواند به شکل ایمن کار کند.
این موردی اســت که به عنوان »تناقض خودکارسازی« یا »پارادوکس اتوماسیون« شناخته می شود که در آن، 

هرچه وسیله نقلیه خودکارتر باشد، کارکرد صحیح با آن برای انسان دشوارتر است.
اعتماد بیش از حد به توانایی خودروی خودران

یکی از برجســته ترین خطرات کارکرد خودروهای خودران سطح ۲ زمانی است که رانندگان توانایی های سیستم 
خودران را به درســتی نمی شناسند. این مسئله اغلب منجر به رفتارهای ناایمن مانند خواندن کتاب یا چرت زدن 

در حین حرکت خودرو می شود.
در سال ۲۰۲۱، گزارش های زیادی مبنی بر رفتارهای ناایمن و خطرناک پشت فرمان خودروهای سطح ۲ وجود 
داشت که “NHTSA” از سازندگان این خودروها خواست گزارش و بررسی تصادف هایی را که در این سیستم ها 

رخ داده بود، آغاز کنند.
گزارش های اولیه که در ژوئن ۲۰۲۲ منتشــر شــد، نشان داد که از ســال ۲۰۲۱ تاکنون، خودروهای »تسلا« و 
»هوندا« به ترتیب در ۲7۳ و ۹۰ تصادف گزارش شــده دخیل بوده اند و بیشــتر تصادفات در ایالت های تگزاس 
و کالیفرنیا رخ داده اســت. در حالی که این داده ها تصویری ناگوار از ایمنی این سیســتم ها ارائه می دهند، اما در 
مقایســه با بیش از ۴۰ هزار تصادف مرگبار گزارش شده که تنها در سال ۲۰۲۱ در ایالات متحده رخ داده است، 
رنگ می بازند. به عنوان بخشــی از گــزارش “NHTSA”، برخی از محدودیت های روش شــناختی این مطالعه 
برجسته شده است که حاکی از ناقص بودن برخی از داده های منبع و عدم در نظر گرفتن حجم کل خودروها یا 

مسافت طی شده توسط وسایل نقلیه است.
این گزارش به معنای پایان توســعه و اســتفاده از خودروهای خودران نیســت، بلکه تاکید می کند که تا استقرار 

گسترده خودروهای خودران ایمن احتمالا سال ها و حتی دهه ها فاصله داریم.

 محققــان دو دانشــگاه در اروپا با توســعه یک فناوری 
رایانه ای این امکان را فراهم کردند که رایانه بتواند از مغز 
انسان بطور مستقیم به عنوان درگاه ورودی داده استفاده 

کرده و تصاویر را ویرایش کند.
در آینــده ای نزدیک، رایانه ها می تواننــد حس کنند که 
کاربران مشــکلی دارند و به کمک بیاینــد. این یکی از 
پیامدهای تحقیقات جدید در دانشگاه کپنهاگ و دانشگاه 

هلسینکی است. 
»تاکا روتسالو« استادیار دانشکده علوم رایانه ای دانشگاه 
کپنهاگ گفت: مــا می توانیم یک رایانه را وادار کنیم که 
بطور مستقیم و بر اساس افکار کاربران اقدام به ویرایش 
تصاویر کند. رایانه مطلقا هیچ اطلاعات قبلی درباره اینکه 
چه بخش هایی از تصویــر را و چگونه باید ویرایش کند، 
در اختیار ندارد. چنین کاری در گذشته انجام نشده است. 
نتایج این تحقیق در مقاله  پذیرفته شــده برای انتشار در 

نشریه CVPR۲۰۲۲ ذکر شده است.

فعالیت مغزی به عنوان ورودی اصلی داده ها
در این تحقیق دانشــگاهی ۳۰ شــرکت کننده مجهز به 
ســرپوش های مخصوص حاوی الکترودهای EEG که 
ســیگنال های الکتریکی مغــز را ردیابی می کنند، حضور 
داشــتند. به همه شرکت کنندگان ۲۰۰ تصویر چهره داده 
شد تا به آنها نگاه کنند. همچنین به این افراد وظایفی از 
قبیل نگاه کردن به چهره زنان، چهره افراد کهنسال، نگاه 

به موهای بلوند و... داده شد.
شرکت کنندگان در این آزمایش هیچ اقدامی انجام ندادند 
و برای مدتی کوتاه در حد نیم ثانیه به هر کدام از تصاویر 
نگاه کردند. دســتگاه بر اســاس فعالیت مغزی این افراد 
ابتدا ترجیحات هر فرد را مشــخص و ســپس تصاویر را 
ویرایــش کرد. بنابراین اگر وظیفــه نگاه کردن به چهره 
افراد پیرتر بود، رایانه چهره افــراد جوان تر را ویرایش و 

آنها را پیرتر کرد.
»کیت دیویس« از دانشــگاه هلسینکی می گوید: مساله 

مهم اینکه رایانه هیچ دانشــی از شناسایی چهره نداشت 
و هیــچ ایده ای درباره جنســیت، رنگ مو یا خصوصیات 
دیگر نداشــت. با این حال رایانه صرفا خصوصیات مورد 
نظر را ویرایش کرد و ســایر خصوصیات چهره را بدون 

تغییر نگاه داشت.
وی خاطرنشــان کرد: تمام نرم افزارهای موجود از قبل با 
ورودی های طبقه بندی شــده آموزش داده شده اند. اما در 
اینجا فعالیت مغزی افراد تنها ورودی رایانه بوده اســت. 
این یک پارادایم کاملا جدید در هوش مصنوعی اســت 
که از مغز انســان بطور مســتقیم به عنوان منبع ورودی 

استفاده می کند.
کاربردهای احتمالی در پزشکی

یکــی از کاربردهــای احتمالی این فناوری در پزشــکی 
خواهد بود. پزشــکان هم اکنون هــم از هوش مصنوعی 
در تفســیر تصاویر اسکن پزشکی اســتفاده می کنند. اما 
اشــتباهاتی روی می دهد. به هر روی پزشکان هر چند از 

با این تصاویر کمک دریافت می کنند اما خودشان تصمیم 
می گیرند. اما با این فناوری جدید ممکن اســت الگوهای 

تفسیر اشتباه تصاویر کشف و شناسایی شوند.
یــک کاربرد دیگر ایــن فناوری کمک به افــراد دارای 
ناتوانی های جسمی )معلولیت( برای مثال کمک به افراد 

معلول برای کار و بهره برداری از رایانه باشد.
اما به گفته روتســالو، این مساله یک جنبه نامطلوب هم 
دارد. جمع آوری سیگنال های مغزی اشخاص دربردارنده 
مسائل اخلاقی است. هر کســی به چنین دانشی دست 
پیدا کند به طور بالقوه شناخت عمیقی از ترجیحات افراد 

پیدا خواهد کرد.
هم اکنون شــاهد روندهایی هســتیم. برخــی از مردم 
ساعت های مچی »هوشمند« و وسایل مشابهی خریداری 
می کنند که قادر به ثبت ضربان قلب و...هســتند اما  آیا 
اطمینان داریم که شــرکت های خصوصی به داده هایی 

برخلاف خواست ما دست پیدا نمی کنند؟


